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l Του Δρος  Ιωάννη Μελιφρονίδη
Γεωπόνου – Εντομολόγου

Ε ίναι γεγονός ότι ζούμε σ’έναν παράξενο 
κόσμο όπου σ’ ορισμένες χώρες υπάρ-
χουν διαθέσιμα βουνά από τρόφιμα, τα 
οποία σ’ αρκετές περιπτώσεις καταλή-
γουν σε χωματερές, ενώ σε άλλες χώ-

ρες επικρατεί φτώχια και πείνα, με αποτέλεσμα να 
λεχθεί ότι οικονομικές και πολιτικές καταστάσεις 
και δεδομένα επισκιάζουν και κατευθύνουν τις 

ανθρωπιστικές ανάγκες και απαιτήσεις.

Η αναγκαιότητα για παραγωγή φτηνών τρο-
φίμων μεγάλης θρεπτικής αξίας, που να προέρχο-
νται από ποικιλίες φυτών με ψηλές επιδόσεις και 
οι οποίες να μπορούν εύκολα να καλλιεργηθούν 
σ’ένα μεγάλο εύρος αγρο-οικολογικών συνθηκών 
και να μπορούν να αντέχουν στις προσβολές των 
διαφόρων ‘εχθρών’, είναι κάτι που αναγνωρίζεται, 

ΤΡΕΦΟΝΤΑΣ
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επιδιώκεται και ενθαρρύνεται διεθνώς.

Παρά τη διεθνή αυτή αναγνώριση είναι άξιο 
λόγου να αναφερθεί και τονιστεί εμφαντικά ότι 
διεθνώς ξοδεύεται για σκοπούς έρευνας και συλ-
λογής φυτικού γενετικού υλικού ποσό που αντι-
στοιχεί μόνο με την αγορά ενός καινούργιου αερο-
πλάνου Boeing 767.

Ο ανθρώπινος πληθυσμός του πλανήτη μας 
τρέφεται από έναν αριθμό φυτών που φτάνει τα 
12.600 είδη, τον κύριο όμως όγκο των τροφίμων 
τον παίρνει από 20 μόνο φυτά. Το 70% των τροφί-
μων προέρχεται από ρύζι, σιτάρι, αραβόσιτο, φι-
στίκια, σόγια, ζαχαροκάλαμο, τεύτλα, μπανάνες 
και ινδοκάρυδα.

Προς την κατεύθυνση της παραγωγής τροφί-
μων οι τράπεζες φυτικού γενετικού υλικού έχουν 
και πρέπει να διαδραματίσουν ουσιώδη ρόλο όχι 
μόνο ως προς τη συλλογή φυτικού 
υλικού αλλά και στη δημιουρ-
γία νέων ποικιλιών με νέες 
επιθυμητές ιδιότητες και 
χαρακτηριστικά. 

Η παραγωγή τροφί-
μων είναι σήμερα, και 
θα είναι σίγου-
ρα στο άμεσο 
μέλλον, το 
σοβαρότερο 
πρόβλημα του 
ανθρώπου μια 
και ο παγκόσμιος 
πληθυσμός στα επόμενα 
25 χρόνια θα διπλασιαστεί. 
Πολλές χώρες του κόσμου έχουν σοβαρό πρόβλη-
μα παραγωγής τροφίμων και χιλιάδες άνθρωποι 
πεθαίνουν από πείνα. Οι διεθνείς οργανισμοί όπως 
Φ.Α.Ο. των Ηνωμένων Εθνών και άλλοι, προβλέ-
πουν επιδείνωση της κατάστασης, ενώ τα τρόφιμα 
γίνονται όλο και περισσότερο στρατηγικό όπλο 
της πολιτικής, παρά ως μέσω καταπολέμησης της 
πείνας και του υποσιτισμού.

Τα τελευταία χρόνια αρκετά εργαστήρια Πα-
νεπιστημίων καθώς και εργαστήρια ιδιωτικών 
εταιριών άρχισαν και ασχολούνται με τη Βιοτε-
χνολογία, με σκοπό και στόχο τη βελτίωση των 
καλλιεργουμένων φυτών ή τη δημιουργία νέων 
ποικιλιών ή και ακόμη νέων ειδών φυτών. Συ-
ντονισμένες προσπάθειες καταβάλλονται για τη 
δημιουργία φυτών, τα οποία θα παράγουν πρωτε-
ϊνη ψηλής βιολογικής αξίας μια πιο ισορροπημένη 
σύνθεση αμινοξέων.

Γίνονται προσπάθειες δημιουργίας ποικιλιών 
φυτών που θα αντέχουν σε ξηρασία και ψύχος. 
Αυτό θα έχει ως αποτέλεσμα την επέκταση των 
καλλιεργειών σε περιοχές που σήμερα οι γνωστές 
ποικιλίες αδυνατούν να καλλιεργηθούν.

Προσπάθειες γίνονται για τη δημιουργία νέων 
ποικιλιών σίτου και καλαμποκιού, που αποτελούν 
τη βάση της διατροφής της ανθρωπότητας, στις 
οποίες τα ίδια τα φυτά θα παράγουν τα απαραίτη-
τα για την ανάπτυξή τους λιπάσματα. Αυτό είναι 
δυνατό με την ανάπτυξη του φαινομένου της συμ-
βίωσης των φυτών με ειδικά αζωτοβακτήρια, τα 
οποία αναπτύσσομενα μέσα ή πάνω στις ρίζες τους 
θα δεσμεύουν άζωτο από την ατμόσφαιρα και θα 
το μετατρέπουν σε αζωτούχο λίπασμα, πολλαπλα-
σιάζοντας τις αποδόσεις, όπως συμβαίνει τώρα με 
τα ψυχανθή.

Ένα άλλο 
πρόγραμμα 
το οποίο άρχι-
σε να αποδίδει 

είναι η δημιουρ-
γία φυτών στα 
κύτταρα των 
οποίων έχουν 
ενσωματωθεί 

γονίδια παρα-
γωγής εντομο-

κτόνων. Με αυτό 
τον τρόπο τα φυτά 

παράγουν φυτικά εντομο-
κτόνα ακίνδυνα για τον άνθρωπο 

με αποτέλεσμα να μην προσβάλλονται από 
ορισμένα έντομα και έτσι δε θα χάνεται παρα-

γωγή.

Στον αγώνα για παραγωγή τροφίμων μπορού-
με να αναφέρουμε και τις προσπάθειες που γίνο-
νται στη γενετική βελτίωση δύο ειδών φυτών του 
Euphorhia lathyris και Copaifera multijuge 
για παραγωγή ενός υγρού που είναι παρόμοιο με 
το πετρέλαιο και θεωρείται ως άριστο καύσιμο.

Μια ορθή και λελογισμένη χρήση της Βιοτε-
χνολογίας πιστεύεται ότι θα οδηγήσει στην ευη-
μερία της ανθρωπότητας και θα συμβάλει θετικά 
στην μείωση του φαινομένου της πείνας και του 
υποσιτισμού στον πλανήτη μας. Πρέπει όμως να 
είμαστε πολύ προσεκτικοί στις δυνατότητες εφαρ-
μογής της Βιοτεχνολογίας για να μή δημιουργη-
θούν ηθικά και κοινωνικά προβλήματα, αλλά ας 
αξιοποιηθεί η Βιοτεχνολογία για όφελος της αν-
θρωπότητας. ■


